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Dotace dostane student, kolej zdraží
Současný systém je nespravedlivý k těm, na které se nedostala kolej, ubytovaným se ale změna nelíbí

Do finiše spějí jednání o nové podobě financování ubytování na vysokoškolských kolejích. Razantní proměny
současného systému, kdy stát prostřednictvím univerzit dotuje jednotlivá obsazená lůžka, se čeští studenti dočkají
zřejmě již na začátku příštího roku. Peníze na ubytování by pak vysokoškoláci dostávali přímo do kapsy a bylo by jen
na nich, zda je použijí na úhradu koleje nebo upřednostní podnájem v soukromí.

Nový systém by měl být podle představitelů Rady vysokých škol sice spravedlivější než ten dosavadní, zástupcům
některých akademických pracovišť se však nelíbí. Obávají se totiž negativního dopadu na ty, kteří v současnosti na
kolejích bydlí.

Dotaci dostane student, ne škola

Reforma podle předsedy Studentské komory Rady vysokých škol (SKRVŠ) Jiřího Nantla vyřeší současný nedostatek
ubytovacích míst na kolejích. "Studenti, kteří se z kapacitních důvodů na koleje nedostanou a musí dojíždět nebo hledat
ubytování v soukromí, jsou znevýhodněni hned dvakrát. Univerzita jim nezajišťuje ubytování a nemají nárok ani na státní
podporu. Nový systém bude v tomto ohledu spravedlivější," uvedl Nantl. Místo dotace na obsazené lůžko pro školu, která
činí přibližně devět set korun měsíčně, bude totiž podle něj stipendium vypláceno přímo studentům prezenčního studia.
"Uvažovaná výše se pohybuje okolo sedmi set korun za měsíc. Tuto sumu by měl obdržet každý, kdo bydlí mimo okres,
v němž se nachází jeho vysoká škola," upřesnil Nantl. Budoucí příjemce stipendia bude podle něj muset splnit mimo
jiné i další kritéria, jako je například občanství ČR nebo jiné země EU či standardní dobu studia. "Dotace na ubytování
má být podporou jednotlivých posluchačů, kteří se tím pádem oprostí od závislosti na počtu lůžek na škole," dodal. Tím,
že na ubytování studenti obdrží stipendium, přijdou jednotlivé vysoké školy o dotace na obsazená lůžka na kolejích,
které jim každoročně poskytuje stát.

Kolejné se zvýší o více než sto procent

Logicky to s sebou přinese radikální zvýšení kolejného. Na olomoucké univerzitě zvažují zvýšení v průměru o více než
sto procent.
"Průměrná výše kolejného v roce 2003 byla osm set devadesát pět korun měsíčně, což je asi třicet korun za den. Pokud
neobdržíme dotaci, zvýší se kolejné při stávající struktuře nákladů v průměru o sto procent, pravděpodobnější je však
zvýšení o něco větší," uvedl kvestor Univerzity Palackého v Olomouci Jiří Jirka.
Odlivu z kolejí do soukromé sféry, na priváty či ubytovny, se zatím neobává. "Počet neuspokojených žádostí o koleje se
každoročně pohybuje okolo jednoho a půl tisíce zájemců. Aby nastalo nebezpečí odlivu, musela by na trhu být mnohem
větší nabídka, než činí uvedených tisíc pět set, což v současné době v Olomouci není," doplnil. Trh však podle něj může
postupně zareagovat a ke slovu se mohou dostat i případní soukromí investoři.
Zdražením podle některých studentů ztratí bydlení na kolejích své největší dosavadní pozitivum, tedy nízkou cenu.
"Po zavedení reformy budu zřejmě hodně zvažovat, zda na kolejích zůstanu. Levné ubytování totiž vezme za své,"
konstatoval student provozně ekonomické fakulty Mendelovy zemědělské a lesnické univerzity v Brně Jan Omasta.
Odpor proti uvažovaným změnám dávají jednoznačně najevo představitelé studentských orgánů na Technické univerzitě
v Liberci (TUL). "Plánovaná reforma se obrátí proti studentům samým, protože vzroste nejen platba za koleje, ale i
ceny privátů. Na stipendium bude mít nárok spousta lidí, kteří je často ani na úhradu ubytování nemusejí použít," sdělil
předseda Studentské komory Akademického senátu TUL Josef Novák.
Prozatím se nespokojeným zástupcům z Liberce podařilo prosadit alespoň dílčí úpravy návrhu. "Zasadili jsme se o to,
aby mohli stipendium získat i ti, kteří již studovali neúspěšně jeden rok na jiné vysoké škole. V osmnácti letech člověk
ještě může přehodnotit svůj výběr," uvedl.
Zástupci několika univerzit, které s podobou reformy nesouhlasí, se podle něj v uplynulých dnech obrátili s dopisem
na ministryni školství Petru Buzkovou. Pro mnoho studentů by totiž reforma vzhledem ke zdražení kolejí znamenala
podstatné zvýšení nákladů na bydlení. "V současnosti platím asi jedenáct set korun měsíčně. Po reformě vzrostou mé
náklady zhruba o pětistovku, což je pro mě hodně peněz," poznamenal student Pedagogické fakulty TUL Roman Kapeš.
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Ministerstvo předloží návrh k diskusi v květnu

Zástupci studentů a vysokých škol v těchto dnech diskutují o dílčích změnách v návrhu reformy s pracovníky ministerstva
školství (MŠMT). Definitivní verzi dokumentu předloží k diskusi odborné veřejnosti a studentům samým v květnu tohoto
roku.
Systém by pak mohl začít platit už od příštího roku. "Zda to bude v lednu 2005 nebo až na začátku zimního semestru
2005/2006 je zatím v jednání," uvedl místopředseda SKRVŠ Jiří Krátký. Připravuje se podle něj i návrh konkrétních
opatření, spojených s vyplácením stipendia. "Jednou z variant je bezhotovostní převod na účet po větších částkách,
například za semestr," upřesnil. Snahou studentské reprezentace je podle něj postupné zvýšení stipendia tak, aby
co nejdříve dosahovalo současné dotace na lůžko. Ministerstvo navíc chystá anketu pro rektory vysokých škol, která
zmapuje technické a ekonomické podmínky zavedení reformy.
V současnosti stát podporuje prostřednictvím jednotlivých vysokých škol přímou dotací na lůžko více než sedmdesát
tisíc studentů. Po reformě by mělo příspěvek obdržet přes 96 tisíc českých vysokoškoláků.
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